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شورایمعماریمناطقچهبرسرتهرانآورد؟
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ازبدیهایشهریواتفاقاتوسیاستهایغلطیکهمدیرانفعلیوقبلیشهر
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سخنگویشورااحتمالاامروزدرصحنبررسیمیشودودرصورتتصویبگام

مثبتیدرجهتمقابلهباشهرفروشیواختیاراتبیحدوحصرشورایمعماری

مناطقمعروفبهاتاقلابیشهردارانیاهماناتاقتسهیلگریبرداشتهخواهد

شد.مادلخوشیازسیاستهایمدیرانفعلینداریموجزتعطیلیبسیاریاز

پروژههاوحرکتدرمســـیرگذشتگانیکهخودشانآنرانهیونفیمیکردند،

چیـــزیازآنهاندیدیم،اماتصویـــبلایحهتعیینماموریتها،حدوداختیاراتو

مســـئولیتهایشوراهایمعماریمناطقشایدبتواندنقطهسفیدیدرصفحه

سیاهمدیریتپایتختدرعمردوسالهشورایپنجمایجادکند.
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براسـاس آنچـه در مـاده 2 متـن لایحـه تعییـن ماموریت هـا، حـدود اختیـارات و 

مسـئولیت های شـوراهای معماری مناطق آمده اسـت، حدود اختیارات شـوراهای 

معمـاری مناطـق، بررسـی و تصمیم گیـری درخصـوص درخواسـت های واصلـه بـه 

 منظـور صـدور انـواع پروانـه و گواهی هـای سـاختمانی در حدود ضوابـط و مقررات 

مشخص شـده مطابـق آخریـن طـرح تفصیلـی معتبـر مـاک عمـل شـهر تهـران 

و مصوبـات معتبـر کمیسـیون مـاده 5 شـهر تهـران، شـورای عالـی شهرسـازی و 

معمـاری ایـران، شـورای اسـامی شـهر تهـران و سـایر مراجـع ذی صـاح فرادسـت 

اسـت. براسـاس تبصـره دو همیـن ماده نیز هـر گونه تصمیم گیری طبق بخشـنامه 

یـا دسـتورالعمل داخلـی شـهرداری کـه مغایـر با ضوابـط و مقررات فرادسـت و مفاد 

ایـن مصوبـه باشـد، ممنـوع بـوده و نمی توانـد ماک عمل شـوراهای معمـاری قرار 

گیـرد. محدودیـت دوم ایـن لایحه برای شـوراهای معمـاری مناطق ذیل ماده 3 قرار 

دارد کـه براسـاس آن، هرگونـه تصمیم گیـری درخصـوص افزایش سـطح اشـتغال، 

تراکـم و طبقـه، تغییـر کاربـرد، خارج از ضوابط و مقررات طرح تفصیلی شـهر تهران 

در حـوزه صـدور پروانـه و گواهی هـای سـاختمانی تحـت هـر عنـوان و در قالـب هر 

سـازوکاری ممنـوع اسـت. ایـن یکـی از مهم تریـن اختیـارات این شـوراها بـود که با 

تصویب لایحه فعلی سـلب خواهد شـد. البته به اذعان کارشناسـان شـهری اینکه 

مفـاد تمامـی صورتجلسـات شـورای معمـاری مناطـق صرفـا به صورت سیسـتمی و 

پس از امضای شهردار منطقه معتبر و لازم الاجرا خواهد بود و در صورت عدم تایید 

شـهردار منطقه )حتی با داشـتن حد نصاب سـه رای مثبت( درخواسـت متقاضی 

رد خواهـد شـد کـه می توانـد یـک اختیار ویـژه ای را برای شـهردار منطقه ایجاد کند 

و خـود موجـب بـروز رانـت شـود. حـذف صورتجلسـه های دسـتی و کاغـذی و ثبـت 

درخواسـت ها و نتیجـه بررسـی در سـامانه شـفافیت هـم یکـی از نـکات مثبـت این 

طـرح خواهـد بـود که امکان بروز فسـاد در پروسـه رسـیدگی بـه پرونده ها را کاهش 

خواهد داد؛ چراکه تصمیمات شـورا در معرض دید عموم قرار خواهد گرفت و همه 

در جریـان کـم و کیـف اتخـاذ تصمیمـات خواهنـد بود. براسـاس مـاده 4 این لایحه 

تخصیـص کاربردهـای مختلـف طبقـات در پهنـه مختلـط، تعیین جهت و راسـتای 

قطعـات حاصـل از تفکیـک اراضـی و امـاک، میـزان سـطح اشـغال زیرزمین هـای 

اول صرفـا جهـت احـداث پارکینـگ، تعیین تکلیـف دسترسـی سـواره بـه ملـک در 

قطعـات دارای دوبـر و تعییـن عمـق پیش آمدگـی سـاختمان ها در مـوارد اسـتثنا 

ازجملـه مـوارد مجـاز بـرای تصمیم گیـری شـوراهای معمـاری مناطق درنظـر گرفته 

شـده اسـت کـه در آن خبـری از مجـوز تغییرکاربـری و... برخـاف طـرح تفصیلی و 

اسـناد بالادسـتی نیست. 

بعداز۷سالواندی،بالاخرهشوراهایمعماریمناطقمحدودمیشوند؟

گوشه ای از اختیارات بی حد و حصر شوراهای معماری مناطق و اثر گذاری آنها در شهرسازی و تصمیمات آنها در رشد و ادامه مسیر شهرفروشی را بالاتر 

گفتیم. اما اینکه چرا در تمام این ســـال ها، از دهه 50 و آغاز کار این شـــوراها تا امروز هیچ تاش جدی در مســـیر تعیین حدود و اختیارات آنها صورت 

نگرفته، سوالی است که پاسخ به آن از توان نگارنده گزارش خارج است، هرچند اگر به پیوند بین درآمد شهرها از سوی این شوراها واقف شویم کمی 

حل معادله پاســـخ به چرایی عدم تعیین حدود اختیارات شـــوراهای مناطق تسهیل خواهد شد. به هر وصف احتمالا امروز لایحه ای که مدت هاست 

مدیران شـــهری از آن ســـخن می گویند، تحت عنوان لایحه تعیین ماموریت ها، حدود اختیارات و مسئولیت های شوراهای معماری مناطق در شورای 

شهر بررسی و به رای گذاشته خواهد شد. لایحه ای که الزام ایجاد و تصویب آن حدود هفت سال پیش در کتابچه طرح تفصیلی فعلی تهران به عنوان 

یک ضرب الاجل ســـه ماهه به آن اشـــاره شده بود و مضاف بر آن مدت هاست مدیران شهری به طرق مختلف از لزوم تصویب و اجرای آن سخن گفته و 

می گویند. البته این مساله به این سادگی ها هم نیست و به این سادگی ها هم به تصویب و اجرا نخواهد رسید، کمااینکه بارها در ارتباط با آن سخن 

گفته شده و تصمیماتی هم گرفته شده است، اما هرگز در میدان عمل نه جلوی امضای طایی شهرداران مناطق و نه سایر اعضای شورای معماری 

مناطق گرفته نشـــده اســـت. مدیریت شهری جدید در همان ایام ابتدایی آغاز مسئولیتش و در زمان شهرداری نجفی در تهران با یک بخشنامه سعی 

در ایجاد محدودیت برای شوراهای معماری مناطق داشت، اما استعفای نجفی و تغییرات مدیریت گسترده و پیاپی در شهر در کنار افت درآمدهای 

شهرداری که مقدار قابل توجهی از آن وابسته به اقدامات شوراهای معماری مناطق بود باعث شد آن بخشنامه به حاشیه رفته و بااستفاده شود. اما با 

گذشت مدتی دوباره ماجرای تعیین حدود اختیارات شوراهای معماری مناطق در دستورکار شورای شهر تهران قرار گرفت و این بار شورایی ها در قالب 

یک الزام شهرداری را موظف کردند لایحه ای را برای تعیین حدود اختیارات شوراهای معماری مناطق به پارلمان شهری ارائه کند. 

شورایمعماریمناطقچیستودرآنچهمیگذرد؟

در تعاریف موجود در ارتباط با چیستی و وظایف شورای معماری مناطق مطالب منسجم و خاصی وجود ندارد جز چند توضیح مختصر که می گوید شورای معماری 

مناطق تحت عنوان اتاق تسهیل گری از دهه 50 و برای توضیح موارد خاص اسناد فرادست شهری برای سازنده ها تشکیل شد. به گفته کارشناسان شهری این شورا 

وجاهت قانونی ندارد و بیشتر ذیل یک سازوکار سنتی در مناطق مختلف شهرداری ها ایجاد شد تا بتواند مسائل خرد سازه ای و ساختمانی را که در حد چند سانتیمتر 

و... است، حل و فصل کند و خارج از اسناد بالادستی همچون طرح تفصیلی و... تصمیم گیری نکند. اما خیلی طولی نکشید تا اینکه این نهاد از ریل پیش بینی شده 

برای آن خارج شد و در مسیر جدیدی قرار گرفت که آنچه برایش ترسیم شده بود در مقابل تصمیمات و خروجی های آن بیشتر شبیه یک شوخی بود. بسیاری نفس 

وجود این شوراها را عامل ایجاد فساد در ساخت وسازها در مناطق مختلف شهری می دانند اما عده بسیاری تفویض یک اختیار به شوراهای معماری مناطق در سال 

80 را آغاز مسیر انحراف این شوراها می دانند. براساس این تفویض، به این شوراها اختیار داده شد نسبت به تثبیت واحدهای تجاری و اداری که بدون مجوز احداث 

شده اند با رعایت شرایط تعیین شده و با حفظ حقوق شهرداری اقدام شود. به زبان ساده تر این اقدام راه جدیدی را باز کرد تا براساس آن شهرداری ها بتوانند منبع درآمد 

جدیدی را داشته باشند و شهرداران مناطق و حتی مدیریت کانشهری همواره نگاه منفی به تصمیمات شوراهای معماری نداشته باشند و به چشم رویه به اقدامات 

آنها نگاه کرده و جیب شهرداری را پر کنند. برای بهتر روشن شدن مسیر جدید و خارج از عرف و قانون این نهاد به چند اظهارنظر در ارتباط با شورای معماری مناطق 

اشاره می کنیم تا هم اهمیت لایحه تعیین حدود اختیارات این شورا مشخص شود و هم چرایی اطاق نام اتاق لابی شهرداران به آن. 

برآورد۳میلیونمترمربعشهرفروشیدرپایتختطی۴سالاخیر

تا اینجا از الزام وجود لایحه ای برای تعیین حدود اختیارات شوراهای معماری مناطق، اقدام مثبت شورای شهر در الزام شهرداری 

برای ارائه این لایحه و عاقبت شوراهای معماری مناطق پس از تصویب احتمالی این لایحه گفتیم. حالا نوبت به گفت وگو با برخی 

مدیران فعلی و سابق شهری و ارائه برخی آمار و ارقام در این حوزه می رسد. 

علی اعطا، سـخنگوی شـورای شـهر تهران در گفت وگو با »فرهیختگان« در ارتباط با لایحه تعیین حدود اختیارات و مسـئولیت های 

شـوراهای معمـاری مناطـق گفـت: »سـال گذشـته مـا در کمیتـه معمـاری و طرح هـای شـهری در کمیسـیون معماری و شهرسـازی 

شـورای شـهر طرحـی را در نظـر گرفتیـم و ایجـاد کردیـم و بـه صحـن شـورا بردیـم با ایـن مضمون که شـهرداری با لایحـه ای طرحی را 

بـه شـورا ارائـه دهـد کـه در آن حـدود اختیـارات و ماموریت هـای شـوراهای معماری مناطق مشـخص شـود، علت آن هـم این بود که 

دو موضـوع در شـوراهای معمـاری مناطـق از نظـر مـا دچـار ابهـام بـود؛ یکـی اینکـه ترکیب شـوراهای معمـاری مناطق روشـن نبود 

کـه چـه کسـانی هسـتند کـه در هـر منطقـه تصمیم گیـری می کننـد. اینهـا بایـد براسـاس مصوبه ای مشـخص شـود که مـا بدانیم با 

چه کسـانی طرف هسـتیم و این افراد تصمیم گیر مشـخص باشـند. دوم اینکه حدود اختیارات و صاحیت این شـوراها کجاسـت؟ 

مـا وقتـی طـی ایـن سـال ها رصـد کردیـم ایـن شـوراهای معمـاری مناطـق چـه تصمیماتی گرفتنـد و چـه مصوباتی داشـتند متوجه 

شـدیم بخـش مهمـی از مصوبات شـان خـارج از حـدود طـرح تفصیلـی و ناقـض آن بـوده اسـت و لازم بـود در ایـن لایحه حـد و حدود 

آنهـا روشـن و شـفاف شـود تـا آنهـا تصمیـم خـاف قانـون نگیرنـد و مـا هـم بتوانیـم به درسـتی نظـارت کنیـم. بنابراین در آن طرحـی که در پاییز سـال گذشـته در مهرماه به تصویب رسـید ملزم 

کردیـم شـهرداری لایحـه ای بیـاورد بـرای حـدود اختیـارات و ماموریت هـای شـورای معمـاری مناطـق تـا ایـن حدود مشـخص شـود. بعد هم شـهرداری لایحه را فرسـتاد، در کمیسـیون روی آن 

لایحـه کار شـد تـا متـن لایحـه بـه آن متـن مورد نظـر مـا تبدیـل شـود و ایـن اتفـاق هـم افتـاد و در حـال حاضـر هـم طـرح در نوبـت صحـن قـرار دارد و یکشـنبه ان شـاءالله نوبت به آن می رسـد و 

بـه تصویـب هم خواهد رسـید.«

با لایحه تعیین حدود اختیارات دیگر شوراهای معماری مناطق نمی توانند هرکاری بخواهند بکنند
اعطا در ادامه به اثرات تصویب این لایحه بر ادامه روند کاری شـــوراهای معماری مناطق اشـــاره کرد و گفت: »این شـــورا ها به دلایل مختلف وجودشـــان ضروری است و باید باشند و ما دنبال 

حذف شـــان نیســـتیم. اگر این لایحه تصویب شود نتیجه اش این خواهد شـــد که آنها قاعده مند می شوند و مشخص می شود ترکیب شان چیست و حدود صاحیت ها و اختیارات شان به چه 

صورت اســـت و این طور نمی شـــود که در هر منطقه شـــهرداری یک شورایی با این ابهامات و اختیارات نامحدود وجود داشته باشد و هرکاری که دلش می خواهد بکند. این گام بسیار مهمی 

است در راستای وعده مبارزه با شهرفروشی که این مدت تکرار کردیم. ما در این دوسال و خرده ای شاهد کاهش جدی شهرفروشی بوده ایم که حاصل کنترل ها و رویکرد شهرداری و تذکرات 

و نظارت ها و... بوده است. اما با این حال نیاز بود این مساله با مصوبات شورا قاعده مند هم بشود که با این لایحه این اتفاق هم خواهد افتاد.«

برآورد 3 میلیون مترمربع شهرفروشی در پایتخت طی 4 سال اخیر
سـخنگوی شـورای شـهر تهـران در پایـان بـه آمارهـا و برآوردهـای مهمـی از تصمیمـات شـوراهای معمـاری مناطـق کـه در تناقـض بـا طـرح تفصیلـی بـوده  و در مناطق مختلـف پایتخت باعث 

افزایـش تراکـم شـده اسـت، پرداخـت و گفـت: »آمارهایـی از برخـی مناطـق شـهرداری گرفته ایـم کـه مربـوط بـه تصمیمـات شـورای معمـاری مناطـق در این نقاط شـهری در چهار سـال اخیر 

اسـت تـا ببینیـم تصمیمـات ایـن شـورا چـه مقـدار منجـر بـه اضافه تراکـم برخـاف طرح تفصیلی شـده اسـت. در منطقـه 6 ، هزار و 100 پرونده از شـهریور 94 تا شـهریور 98 وجود داشـته که 

در شـورای معمـاری ایـن منطقـه منجـر بـه اضافه بنـا شـده اسـت، البتـه تعـداد پرونده هـای ایـن منطقـه خیلـی بیشـتر بـود امـا هـزار و 100 پرونده منجـر به اضافه بنـا برخاف طـرح تفصیلی 

شـده کـه معـادل 165 هـزار مترمربـع زیربنـا بـه ایـن منطقـه اضافـه شـده اسـت. در منطقـه 16، هـزار و 339 پرونـده منجـر بـه اضافه بنـا وجـود داشـته و 58 هـزار مترمربـع برخـاف ضوابـط 

طـرح تفصیلـی بـه ایـن منطقـه اضافـه شـده اسـت. منطقـه 20، هـزار و 256 پرونـده داشـته اسـت که 265هـزار مترمربـع زیربنا برخـاف ضوابط طرح تفصیلی به منطقه اضافه شـده اسـت. 

در منطقـه 2 هـم 681 پرونـده وجـود داشـته کـه منجـر بـه اضافه شـدن 91 هـزار مترمربـع بـه زیر بنـای منطقـه خـارج از ضوابـط طـرح تفصیلـی شـده اسـت. از آنجایـی کـه آمار همـه مناطق 

علی رغـم درخواسـت هنـوز بـه دسـت مان نرسـیده اسـت، بـرآورد مـا براسـاس آمـار در دسـترس و تعمیـم آمارهایـی کـه گفتـم بـه کل تهـران ایـن اسـت کـه چیـزی حـدود سـه میلیـون مترمربع 

اضافه بنـا خـارج از ضوابـط در طـول ایـن چهـار سـال بـه کل 22 منطقـه پایتخـت اضافـه شـده اسـت. البته ایـن آمار قطعی نیسـت.«

شورایمعمارینهوجاهتقانونیداردونهقراربوداینطورتصمیمگیریکند

ابوالفضل قناعتی، عضو سابق شورای شهر تهران در ارتباط با رویه حاکم در شوراهای معماری 

مناطق به »فرهیختگان« گفت: »شـــورای معماری هیچ وجاهت قانونی ندارد و یک حرکت 

ســـنتی از گذشته بوده است برای اینکه یک ســـری از امور خیلی پیش پا افتاده را در محل و 

منطقه ای که در قانون به جزئیات برای آن راهکاری پیش بینی نشده است، حل و فصل کند. 

مثا یک نفر دو سانت، پنج سانت و... در یک سازه ای دچار مشکل شده است و نباید به خاطر 

حذف پنج، شش سانت به مشکل جدی بخورد که در این موارد شورای معماری تصمیم گیری 

می کرد. یا مثا در نقشه یک ساختمان آمده سقف ساختمان یک عددی باشد ناگهان پنج 

ســـانت کمتر یا بیشتر شـــده است می گویند این را در شورای معماری حل و فصل کنید. به 

صورت کلی حل و فصل اموری که امکان فســـاد و رانت و تخلف در آن نباشـــد و مشکل مردم 

را حل کند. اما خب از این شورای معماری سوءاستفاده های زیادی شده است. چه در دوره 

قبلی مدیریت شهری و چه در دوره فعلی؛ یعنی در این دو، سه سالی که از مدیریت شهری 

جدید گذشته هم روال به همان شکل قبل بوده است، یعنی شورای معماری هم اضافه طبقه 

و هم ســـطح اشـــغال داده اند و... . مدیران فعلی شـــهر از 10 مرداد امسال پیگیر این ماجرا شدند که جلوی تصمیمات خاف شورای معماری گرفته 

شـــود و از این به بعد تصمیمات شـــورای معماری اجرایی نشـــود. اما خب هم تصمیمات از آن تاریخ به قبل بااثر مانده و روال همان روال سابق بوده 

اســـت و هم از آن تاریخ به بعد هر بار زمان ارائه لایحه و تصویب آن را تمدید کردند و تصمیم نهایی در این باره گرفته نشـــده اســـت. یک بار دو ماه، بعد 

یک ماه و 15روز و... این مساله را تمدید کردند و همچنان هم این ماجرا ادامه دارد. به نظر من اگر مدیران فعلی واقعا به دنبال این بودند که اختیار 

را از مناطق بردارند دو سال پیش این کار را می کردند نه اینکه خودشان هم بیش از دوسال بر همین مسیر حرکت کنند و تخلفات را ادامه دهند.«

برخی می گویند شهرداری برای تعویق تصویب لایحه با اعضای شورا لابی می کند
قناعتی در ادامه شعار شفافیت دوره پنجم مدیریت شهری را به چالش کشید و گفت: »این درخواست از سوی برخی اعضای شورای شهر به شهرداری 

بوده اســـت که شـــهرداری در قالب یک لایحه این مســـاله را بیاورد تا حل کنند و حدود اختیارات و چارچوب شورای معماری مناطق مشخص شود. به 

ما خبرهایی می رســـد البته هنوز چون مســـتند نیست نمی شود متقن گفت، بعضی تحلیل می کنند که خود شهرداری با برخی اعضای شورای شهر 

لابی می کند که این طرح بازگشـــت بخورد و این هم که تا به حال طول کشـــیده اســـت و این لایحه تصویب نشده برای همین لابی است تا این اختیار 

از شهرداری سلب نشود. شورا هم مشخص نیست برای چه مساله ای، بده بستانی وجود دارد یا هر چیز دیگری، این مساله را هربار به تعویق انداخته 

اســـت. این هم که گفته شـــده امروز این مساله بررسی می شود ما هم امیدوار هســـتیم در راستای شعار شفاف سازی که دادند بیایند و برای اولین و 

آخرین بار ماجرای شوراهای معماری مناطق را حل و فصل کنند.« 

شورای معماری در دوره قبلی مدیریت شهری هم دچار همین ایرادات بود
در گذشـــته هم رویه تخلفات در شـــورای معماری مناطق وجود داشـــته اما اقدامی در جهت ایجاد محدودیت برای آنها صورت نگرفته است. قناعتی 

در این باره هم گفت: »در گذشـــته و در زمان مدیریت ما بر شـــهر تهران هم موضوعات رعایت نمی شـــد و شورای معماری مناطق همین رویه را داشت 

و تخلفاتی می کرد. اما این دوســـتان مدیریت جدید شـــعارهایی می دادند که این مســـاله را جمع و جور می کنند اما هنوز اتفاقی نیفتاده اســـت. ما 

تخلف را تایید نمی کنیم، چه در دوره قبلی چه دوره فعلی، اما هر کاری ضوابطی دارد و کار نباید در اختیار چند نفر در یک منطقه باشد که تصمیم 

غیرقانونی بگیرند و تخلف شـــود. در هر صورت من فکر می کنم این لایحه شـــاید با فشـــار رسانه و... به صحن شورا برسد اما بعید می دانم تایید شود و 

به سرانجام مطلوبی برسد.«

لایحهمحدودیتشوراهایمعماریمناطقهمسختوهمباتاخیر

همین که قرار باشد جایی که هم اختیارات خاصی دارد و هم تصمیمات خاصی می گردد و هم پول خوبی 

در می آورد را به مسیر محدودیت و نظارت هدایت کنید، مقاومت و سنگ اندازی نتیجه طبیعی آن خواهد 

بود. اما سوای اینها عدم ایجاد محدودیت برای شوراهای معماری مناطق و تاخیر در ارائه لایحه ای برای 

ایجاد این محدودیت ها علل مختلف دیگری هم دارد که بخشـــی از آن را می توان در ســـخنان سالاری، 

رئیس کمیســـیون معماری و شهرسازی شورای اسامی شـــهر تهران که البته خود از موافقان وجود این 

شوراهاســـت، دید. او چند روز پیش در این باره گفت: »لایحه تعیین حدود اختیارات شـــوراهای معماری 

مناطق یکی از تصمیمات ســـخت کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر تهران بود و می دانستیم 

اگر به تعیین حدود اختیارات شـــوراهای معماری مناطق ورود کنیم شاهد تبلور عینی امضاهای طایی 

در ســـطح مناطق 22گانه شهر تهران خواهیم بود و قطعا مقاومت های جدی صورت خواهد پذیرفت که 

همین گونه نیز شـــد. وقتی طرح الزام شـــهرداری تهران به ارائه لایحه حدود اختیارات شوراهای معماری 

مناطق را دادیم، مشاهده کردیم تمایلی در شهرداری تهران و مناطق برای ارسال این لایحه وجود ندارد. 

از آنجایی که این لایحه اساسا تحدید جدی در اختیارات و اقتدار شهرداران مناطق و معاونان معماری و 

شهرسازی مناطق و اساسا شهرداری تهران است، همه مدیران شهرداری که اختیارات خود را در امضاهای 

طایی می بینند، نگران شدند و ما علی رغم این نگرانی ها مقاومت کردیم.«

دلالیدرشورایمعماریمناطق

علی اعطا، سخنگوی شورای شهر تهران در انتقاد به رویه موجود در 

شورای معماری مناطق گفت: »زمانی که گزارش های مردمی را دنبال 

می کنیم در برخی مناطق تخلفاتی مانند اضافه بنا و طبقه و سطح 

اشغال را شاهد هستیم که این مسائل مصداق تبعیض و رانت است و 

وقتی پیگیری می کنیم، به یکی از کانال های شورای معماری مناطق 

ختم می شود. پس از بررسی ها مشخص می شود برخی افراد که نقش 

دلال دارند در پوشش کارشناس و مشاور عمل می کنند و به عنوان 

مشاور پروژه با متقاضیان قرارداد هایی می بندند و با اخذ مجوز هایی 

سود هایی را به مالک خود می رسانند. طبیعی است تصمیم گیری 

درباره مسائلی مانند تغییر کاربری، مازاد تراکم، اضافه بنا و این قبیل 

مسائل در حدود صاحیت و اختیار شورای معماری مناطق نیست.«

تعلیقنشد،بهتعویقافتاد

چند روز پیش برخی رســـانه ها خبر از تعلیق لایحه تعیین حدود اختیارات 

شوراهای معماری مناطق و خارج شدن آن از دستور کار شورای شهر تهران 

داده بودند و استدلال شـــان هم این بود که این اتفاق به خاطر فشارهای 

مناطق و برخی منتفعان این ماجرا بوده است و احتمالا لایحه تعیین حدود 

و اختیارات شوراهای معماری هم به عاقبت مصوبه برج باغ ها دچار خواهد 

شـــد و عایدی خاصی را به دنبال نخواهد داشت اما علی اعطا، سخنگوی 

شورای شهر تهران در ارتباط با این ماجرا به »فرهیختگان« گفت: »بررسی 

این لایحه از دســـتور کار شـــورا خارج نشده و هست ولی هنوز نوبت به آن 

نرسیده است. دستور کار جلسات اخیر و مصوبات هر جلسه را که بررسی 

کنید می بینید این مســـاله از دســـتور کار خارج نشده است و به نظر من 

برای جلسه یکشنبه این لایحه پنجمین دستور است. بعضا طرح ها و لوایح 

فوریت دار وقتی به شورا می آید، بالاتر قرار می گیرند و طرح ها و لوایح قبلی 

پایین تر می آیند و دیرتر نوبت به آنها می رسد. به هیچ وجه بررسی این لایحه 

از دستور خارج نشده و احتمال زیاد یکشنبه هم نوبت به آن می رسد.« 

تراکمفروشیتاتبدیلحکمماده۱۰۰ از

محمد ســـالاری، رئیس کمیســـیون معماری و شهرسازی شورای شـــهر تهران که خود از موافقان اختیار 

داشتن شوراهای معماری مناطق است، در نقد عملکرد آنها در سال 95 گفته بود: »گاه در فرآیند اجرای 

ســـاختمان هایی که براساس نقشه های مصوب پیش می روند، مغایرت های اجتناب ناپذیری رخ می دهد 

بنابراین این شوراها باید به بررسی مواردی از این دست، نه مواردی همانند ارائه اضافه طبقه، تصمیم برای 

دریافت عوارض در برابر تخلف و ارائه پایان کار، تثبیت تجاری ها و... بپردازند. برخی اقداماتی که در شوراهای 

معماری مناطق در مورد آنها مجوز داده می شود تخلف و مغایر با ضوابط روح تفصیلی است. تبدیل حکم 

قلع و قمع کمیسیون ماده 100 به جریمه در شوراهای معماری مناطق در حیطه وظایف آنها نیست، لذا 

پیشـــنهاد ما این اســـت که این شوراها در خارج از وظایف خود ورود نکنند و مجوزهای برخاف قانون نیز 

ندهند.« براساس این اظهارات و بررسی آنچه تاکنون با تصمیمات این شوراها در ارتباط با وضعیت پرونده های 

ساختمانی گرفته شده است، انحراف از مسیر اصلی و تبدیل شدن شوراهای معماری مناطق به اتاق لابی 

شهرداران برای وقوع هرگونه تخلفی از شهرفروشی تا مجوزهای فراقانونی به وضوح قابل اشاره و اثبات است. 


